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سینمای هند در انتظار احیای مجدد گیشه
زنگ خطر برای بالیوود به صدا درآمد؟

تحلیل گران سینمای هند منتظرند تا ۲ فیلم جدید 
از »سینگ« و »شاهرخ خان« به احیای گیشه های 
کم فروغ بالیــوود کمک کنند.به نقــل از ورایتی، 
تحلیل گران پیش بینی می کننــد ۲ فیلم بزرگ با 
بازی برخی از بزرگ ترین ستاره های بالیوود احتمالاً 
بتواند به طلســم انجماد طولانی مدت گیشه های 
ســینماهای هند پایــان دهد.در ســال های اخیر، 
سینمای جنوب هند که خریدار صنایع فرهنگی به 
زبان تلوگو، تامی، کنادا و ملایالام است در گیشه ها 
موفق تر از بالیوود ظاهر شده است. در ماه های اخیر 
بالیوود هندی زبان که مرکزش بمبئی اســت، در 
گیشه ها مثل سابق ظاهر نشده و در هفته های اخیر 
این روند ادامه پیدا کرده؛ آنقدر که فیلم »کانتارا« 
ساخته سینمای جنوب هند به زبان کنادا، با دوبله 
به زبان هندی، در گیشه عملکردی بهتر از فیلم های 
هندی زبان پیدا کرده است.در حالی که می توان از 
این روند به عنوان به صدا درآمدن زنگ خطر برای 
بالیوود یاد کرد، اما در عین حال تحلیل گران امید 
زیادی دارند تا فیلم های جدید و بزرگ بالیوودی در 
دست اکران بتوانند سینماهای این بخش هند را به 
روال سابق خود برگردانند. »سیرک« با بازی رانویر 
سینگ و »پاتان« با بازی شاهرخ خان که قرار است 
۲۵ ژانویــه ۲۰۲۳ در روز ملی جمهوری هند راهی 
سینماها شود، ۲ فیلمی هســتند که سینماداران 

امید زیادی به آنها بسته اند.
»سیرک« ساخته شِتی با بازی سینگ در ۲ نقش 
و نقش آفرینی پوجا هگــده، ژاکلین فرناندز، وارون 
شارما و با حضور دپیکا پادوکون یک فیلم کمدی بر 
مبنای نمایشنامه »کمدی خطاها« شکسپیر است 
که پیش از این چند بار دیگر هم در هند با اقتباس 
از آن فیلم هایی ساخته شــده بود.»پاتان« ساخته 
سیذارت آناند با بازی شاهرخ خان در کنار پادوکن 
و جان آبراهام هم یک اکشن مهیج جاسوسی است. 
انتظار مــی رود این ۲ فیلم بتوانند با بالا بردن آمار 
سینماروها، شادی را به گیشــه ها برگردانند.گفته 
می شود در ۸ ماه اخیر و از زمانی که هند پاندمی را 
پشت سر گذاشت و سینماها باز شدند، تنها ۴ فیلم 
در گیشه ها موفق ظاهر شده اند و فروشی از ۱.۵ تا 
۱.۷ میلیارد روپیه )۱۸ تا ۲۰ میلیون دلار( را ثبت 
کرده اند. آخرین مورد از این فیلم ها »براهماســرتا 
قســمت اول: شیوا« بود که از مرز ۲ میلیارد روپیه 
عبور کرد.شــاهرخ خان و رانویر ســینگ آخرین 
سوپراستارهای ماندگار هندی هستند که هنوز در 
بین تماشاگران شور و هیجان زیادی ایجاد می کنند 

و مخاطبان به فیلم های آنها باور دارند.

کرونا نمایشگاه هنر شانگهای را 
تعطیل کرد

نمایشگاه بین المللی هنر معاصر شانگهای در چین 
به دلیل مثبت شدن تست کرونای یکی از نیروهای 

امنیتی به طور موقت تعطیل شد.
بــه نقــل از آرت نیــوز، علیرغــم کاهش نســبی 
محدودیت های شــدید کووید در چین، نمایشگاه 
هنــر معاصر شــانگهای )Art۰۲۱( پس از مثبت 
شدن آزمایش کووید یک محافظ امنیتی تنها پس 
از یــک روز فعالیت به طور موقــت درهای خود را 
بســت.برگزارکنندگان ایــن نمایشــگاه هنری در 
بیانیه ای اعلام کردند: »با توجه به وضعیت کنونی 
پیشگیری و کنترل همه گیری، به منظور حفاظت 
مؤثر از ســلامت عمومی غرفه داران، تصمیم گرفته 
شد نمایشگاه هنر معاصر شانگهای پس از مشورت 

با طرف های مربوطه به حالت تعلیق درآید«.
بسته شــدن این نمایشگاه هنری خیلی تعجب آور 
نیســت؛ چرا که چین نســبت بــه کووید نگرش 
تحمل ناپذیری در پیش گرفته اســت که به گفته 
نیویورک تایمز، بــه قرنطینه های متعدد و کمبود 
گسترده مواد غذایی منجر شده است. سیاست های 
ســخت گیرانه و پایان ناگهانی نمایشگاه، برخی از 
دلالان آثار هنری را در مــورد اثرات بلندمدت آن 
بر بــازار هنر نگران کرده اســت.یکی از خریداران 
آثار هنــری به روزنامــه آرت گفته اســت: »این 
چیز بزرگی نیســت اما دولت همیشــه درباره این 
اقدامات پیشــگیری از کووید بسیار احمقانه عمل 
می کند«.تصاویــر بازدیدکنندگان وحشــت زده از 
نمایشــگاه و کارگران با لباس های ســر تا پا سپید 
بــرای ضدعفونی کردن نمایشــگاه، در پلتفرم های 
پیام رسانی و رسانه های اجتماعی اصلی چین منتشر 
شده است.غرفه داران نگران هستند که محصولات 
ضدعفونی کننده به آثار هنری حســاس آســیب 
برساند، زیرا قبل از ضد عفونی کردن، تنها یک رول 
نازک پلاستیکی و زمان نسبتاً کمی برای محافظت 

از آثار در اختیار آنها گذاشته می شود.

پذیرش اعاده دادرسی در پرونده 
جعفر پناهی

وکیل مدافع جعفر پناهی کارگردان ســینما از پذیرش 
اعاده دادرسی پرونده موکلش از سوی دیوان عالی کشور 
خبر داد.صالح نیک بخت در این باره به ایسنا گفت: دیوان 
عالی کشــور درخواست اعاده دادرســی ما را در پرونده 
پذیرفته اســت.او در پاسخ به این ســؤال که با پذیرش 
اعاده دادرسی چه تغییری در پرونده ایجاد می شود و آیا 
احتمال آزادی جعفر پناهی وجود دارد؟ گفت: ما اقدامات 
قانونی را از طریق قضایی دنبال می کنیم.مسعود ستایشی 
سخنگوی قوه قضائیه ۲۸ تیرماه سال جاری در نشست 
خبری در پاسخ در خصوص آخرین وضعیت پرونده جعفر 
پناهی و اینکه اتهام او چیســت؟ گفت: برای این فرد در 
سال ۸۹ دادنامه ای از سوی شعبه ۲۶ دادگاه انقلاب صادر 
شده بود که اتهام این فرد در پرونده مورد بحث اجتماع و 
تبانی علیه امنیت ملی بوده و به پنج سال حبس محکوم 
شده بود. از باب فعالیت تبلیغی علیه نظام هم یک سال 
حبس گرفته بود که در مجموع ۶ سال حبس داشت. این 
دادنامه قطعی و لازم الاجرا اســت.طبق گفته ستایشی، 
جعفر پناهی ۲۰ تیر ماه ســال جاری برای تحمل کیفر 

حبس به بازداشتگاه اوین معرفی شده است.

 تبلیغ کتاب ممنوعه »لولیتا«
در سریال نمایش خانگی

در یکی از سریال های نمایش  خانگی که این روزها در 
حال پخش  است، کتابی ممنوعه که در سال های اخیر 
به صورت قاچاق عرضه می شــود، به نمایش گذاشته 
شد.سال های سال است اقتصاد زیرزمینی صنعت نشر 
و چــاپ غیرقانونی کتاب ها که به عنوان قاچاق کتاب 
وارد ادبیات نشــر شده، این صنعت را تهدید می کند. 
ســوداگران کتاب در کنار کتاب هایی که بعضا مجور 
نشــر ندارند و به اصطلاح کتاب های ممنوعه شناخته 
می شوند، کتاب های پرفروش ناشران را چاپ و عرضه 
می کنند. این کتاب ها معمــولا با تیراژهای بالا چاپ 
و درکف خیابان و بســاط دستفروش ها، ایستگاه های 
مترو و فــرودگاه و عموما با حربه سانســور و با ارائه 
تخفیف به فروش می روند.ناشــران و نویســندگان و 
فعالان حوزه ادبیات و نشــر بارها و بارها نســبت به 
تبعات این موضوع هشدار داده  و می دهند اما هستند 
مخاطبانی که با توجیه سانسور شدن کتاب ها همچنان 
کتاب های بســاطی ها که معمولا کتاب های قاچاق و 
ممنوعه هستند، برایشان جذاب تر است و بعضا عنوان 
»ممنوعه بودن« هم آن ها را بیشتر کنجکاو خواندن و 
آگاهی از محتوای کتاب می کند.کتاب »لولیتا« نوشته 
ولادیمر ناباکوف یکی از کتاب های ممنوعه ای است که 
هیچگونه مجوز چاپ و عرضه ندارد. این کتاب پیش از 
انقلاب توسط ذبیح الله منصوری ترجمه شده بود و بعد 
از انقلاب هم ممنوع اعلام شــده است. اکرم پدرام نیا 
این کتاب را ترجمه و در سال ۱۳۹۳ از سوی انتشارات 
زریاب افغانســتان منتشــر کرد، این کتاب از مرزها 
گذشــته و در بازارهای زیرزمینی داخل کشور چاپ 
و منتشر شده اســت. حال در سریال نمایش خانگی 
»خون سرد« با کارگردانی امیرحسین ترابی که در ژانر 
جنایی است، کتاب »لولیتا« ناباکوف با ترجمه پدارم نیا 
که مجوز نشــر در ایران را ندارد و به نوعی قاچاق اندر 
قاچاق است، به نمایش گذاشته شده و حتی شخیصت 
اصلی، پارگرافی از این کتاب را می خواند.این موضوع 
اعتراض مترجم را به همراه داشته است؛ او گفته وقتی 
وزارت ارشــاد اجازه انتشار کتابی را نمی دهد، چگونه 
اجازه می دهند کتاب ممنوعه  در سریال های پربیننده 
داخلی به نمایش گذاشته شود؟!ایسنا نوشته نمایش 
کتاب و خوانش برشــی از آن در یک اثر تصویری به 
نوعی تبلیغ کتاب است، حتی برای کتاب قاچاقی که 
بزرگترین آسیب را به صنعت نشر می زند و سال هاست 
صنعت نشــر در حال دســت و پنجه نــرم کردن با 

ناهنجاری های آن است.

 »نپتون«، »اکتبر«، »مصطفی«
 و »جشن مردگان« در راه سینما

شورای صدور پروانه ساخت آثار سینمایی در جلسه 
اخیر با چهار فیلم نامه موافقت کرد.به نقل از روابط 
عمومی سازمان امور ســینمایی و سمعی بصری، 
فیلم نامه هــای »نپتون« بــه تهیه کنندگی مهدی 
ودادی، کارگردانــی محمدابراهیم غفاریان زوارزاده 
و نویسندگی مرجان رئیس الساداتی و »مصطفی« 
به تهیه کنندگی مهدی محرابی، کارگردانی ســید 
محمدرضا ممتاز و نویسندگی یوسف وجدان دوست 
موافقت شورای پروانه ســاخت سازمان سینمایی 
را اخــذ کردند.همچنین »اکتبر« به تهیه کنندگی، 
کارگردانی و نویسندگی عباس مرادیان کرهرودی 
و »جشــن مــردگان« بــه تهیه کنندگــی عباس 
جهانبخشــی، کارگردانــی علیرضــا صبــوری و 
نویســندگی ایرج فلاح آهی دشــتی پروانه ساخت 

دریافت کردند.

همدلی| تجربه تماشای مسابقات جام جهانی 
فوتبال به غیر از تماشــاگرانی که شانس و 
فرصت حضور در اســتادیوم های زیبای قطر 
را دارند، محدود به بینندگانی نمی شــود که 
صرفا پای تلویزیون می نشینند. در بسیاری 
از کشــورها مسابقات را روی صفحات بزرگ 
در خیابان ها و میدان های شــهر به نمایش 
درمی آورند و البته بازی ها را روی پرده های 
ســینما پخش می کنند تا شور و لذتی چند 

برابری به مخاطبان ببخشند.
سال های گذشته این اتفاق در ایران رخ داده 
و حتی اماکنی مانند برج میلاد نیز بازی های 
ملــی و حتی رقابت های جــذاب اروپایی را 
پخــش می کردند کــه البته در ســال های 
ابتدایــی دولت تدبیر و امید به دلیل اجرایی 

نشدن تفکیک جنسیتی لغو شد!
در حالی که زمان زیادی تا آغاز بیست ودومین 
دوره جام جهانی باقی نمانده، بار دیگر بحث 
پخش بازی های دومین رویداد بزرگ ورزشی 
دنیا بعد از المپیک در سینماها داغ شده اما 
مثل همیشه واکنش ها و نظرات متفاوتی را 
به دنبال داشــته است. بعضی از سینماگران 
خواســتار پخش مســابقات تیــم ملی در 
ســالن های سینما هستند و برخی نیز آن را 

تصمیمی اشتباه می دانند.
با توجه به وضعیت نامســاعد ســینماهای 
کشــور و افت فاحش فروش آثار سینمایی 
در دو ماه اخیر، ایده پخش مســابقات جام 
جهانی در ســینماها مطرح شده و به اعتقاد 
بســیاری از کارشناســان و مدیران سینما 
می تواند به اقتصاد سینماها و رونق گیشه ها 
در این شــرایط کمک کند، امــا در فاصله 
کمتــر از یک هفته تا آغاز مســابقات هنوز 
تصمیمی در این باره گرفته نشــده و به نظر 
می رسد ناآرامی های اخیر در کشور مسئولان 
را نســبت به اجرایی کردن این طرح دچار 

تردید کرده است.
البتــه غفلت و تعلل مدیــران در بخش های 
مختلف ســبب شــد فرصت درآمدزایی از 
همجــواری بــا میزبان جام جهانــی نیز به 
سادگی از دست برود، تا جایی که حتی یک 
نفر برای اقامت در جزیره کیش و ســفر به 

دوحه اقدام نکرد!
چند تن از مدیران ســالن های ســینما در 
خصوص نمایش مسابقات فوتبال روی پرده 
صحبت کرده  و جوانب مختلف این اتفاق را 

بررسی کرده اند. 
به گزارش ایلنا محمد قنبری )مدیر ســینما 
مگامال( با اشــاره به نمایش مسابقات جام 
جهانی در ادوار گذشته اظهار داشت: با توجه 
به تجربه نمایش مســابقات فوتبال در جام 
جهانی ۲۰۱۴ و ۲۰۱۸ که اســتقبال خوبی 
از فیلم ها صورت گرفت، در شــرایط حاضر 
ایده نمایش مســابقات فوتبال در سالن های 
سینما می تواند راهکاری برای نجات سینماها 

از شرایط حاضر باشد.
قنبری تصریح کرد: اگر فیلم های پرفروشی 
در حال اکران بودند و ســینماها در وضعیت 
مناســبی بودنــد، می شــد از ایــن طرح 
چشم پوشی کرد و نیازی به آن نبود چرا که 
در ســال های گذشته همواره با مطرح شدن 
این بحث، موضوع لطمه خوردن فیلم های در 
حال اکران نیز مطرح می شــد اما الان کسی 
ســینما نمی رود که فیلم های در حال اکران 
تهیه کننده ای  وقتی  بنابراین  بخورند،  لطمه 
حاضر نیست فیلمش را اکران کند، نمایش 
مسابقات فوتبال می تواند به سینماها کمک 

کند.
او خاطرنشــان کرد: نمایش مسابقات ایران 
به تنهایی کافی نیســت، از نظر من علاوه بر 
بازی های تیم ملی ایران، مسابقات تیم های 
پرطرفدار و مهم نیز می توانند در ســینماها 
نمایش داده شــوند چراکــه مطمئناً از این 
مسابقات نیز اســتقبال خواهد شد. اگر این 
طرح به نتیجه رســید به نظــر من مدیران 
ســینمایی می توانند این اختیار را داشــته 
باشــند که بر حســب نظر خودشــان اکثر 

مسابقات را در سینما پخش کنند.
مدیر سینما مگامال در پایان تأکید کرد: در 
حال حاضر تئاترهای کمدی در سطح تهران 
اجرا می شــوند و خوشبختانه مشکلی هم تا 
امروز ایجاد نشــده است. به نظر من؛ افرادی 
که بــرای دیدن مســابقات فوتبال می آیند 
هدفی جز دیدن فوتبال ندارند و مشکلی هم 
ایجاد نخواهد شد. در این شرایط این ایده ها 
می توانند تا حدی حال جامعه را بهتر کنند 
و طبیعتاً نیاز اســت که مدیران سینما هم 
تمهیداتی برای کنترل فضا داشــته باشند تا 
اتفاق ناگواری رخ ندهد اما احتمال رخ دادن 

اتفاقی ناگوار به نظر من بسیار اندک است.
 بعید اســت فوتبال در سینما پخش 

شود
سپهر پهلوانی )مدیر سینما ارگ( هم در این 
خصوص گفت: اگر نهادهای مربوطه و اماکن 
و نیروی انتظامی اجازه دهند که مســابقات 
تیم ملی در جام جهانی فوتبال در سینماها 
پخش شــوند، در شــرایط حاضر که فروش 
فیلم ها به حداقل رســیده، این ایده می تواند 
به کمک سینماها بیاید اما با توجه به زمان 
اندکی که تا برگزاری مســابقات جام جهانی 
باقی مانده بعید می دانم که مسابقات فوتبال 

در سینماها پخش شوند.
او ادامــه داد: متأســفانه هنــوز تصمیمی 
برای این موضوع گرفته نشــده ولی ما فرم 
درخواســت و تعهدنامه اماکن را پر کرده ایم. 
اگر اماکن تأمین امنیت ســالن ها را برعهده 
بگیرد قطعــاً می توان از نمایش مســابقات 
فوتبال اســتقبال کرد اما اگر امنیت سالن ها 
بر عهده سینمادارها باشد بعید می دانم کسی 

این مسئولیت را بپذیرد.
پهلوانی در ادامه با اشــاره به تجربه نمایش 
مسابقات فوتبال در سال های گذشته گفت: 

در سال های گذشــته، حتی در جام جهانی 
قبلی اســتقبال خوبی از ایــن طرح صورت 
گرفت، ســالن ها بــه طور کامل پر شــد و 
کمک بسیاری به ســینماها شد اما مطمئناً 
امروز شــرایط کمی تفاوت دارد و لازم است 
که مســائل مختلفی را برای این کار در نظر 
بگیریم. برخی بر این عقیده اند که در شرایط 
حاضر کسی برای دیدن مســابقات فوتبال 
هم به ســینما نمی آید امــا من معتقدم که 
شاید استقبال مثل سال های گذشته نباشد 
و از اســتقبال زیاد شــاهد بازار سیاه بلیت 
نباشیم اما مطمئناً تعدادی از مردم از دیدن 
مسابقات فوتبال در سینما استقبال خواهند 
کرد. حتی در شــرایط حاضر با وجود اینکه 
فیلم هــای خاصی هم اکران نشــده، بعضی 

روزها استقبال خوبی صورت می گیرد.
مدیر ســینما ارگ در پایان اظهار داشــت: 
در شــرایط حاضر شــاید با اکران فیلم های 
افزایش  میزان مخاطبان سینما  پرمخاطب، 
پیدا کنــد اما به نظر مــن فیلم هایی چون 
»بخارست« و »چپ راســت« در این روزها 
نمی تواننــد اکران موفقی کــه صاحبان این 
آثار در ذهن دارنــد را تجربه کنند. در واقع 
با اکران فیلم های پرمخاطب سینماها رونق 
خواهند گرفت امــا فیلم ها ضربه می خورند 
و در شــرایط بهتر می توانند فروش بیشتری 

داشته باشند.
 فوتبال و سینما؟ نه!

امیرهوشــنگ پاسبانیان )مدیر سابق سینما 
بهمن و عضــو انجمن مدیران ســالن های 
ســینما( هم در این باره گفــت: از نظر من 
پخش مسابقات فوتبال در سینما به هیچ وجه 
تصمیم درستی نیست، جایگاه و شأن سینما 
را بایــد حفظ کرد و دلیلی نــدارد که برای 
درآمد بیشتر ســینماها تن به هر برنامه ای 
بدهند. این تصمیم گیری به کلیت ســینما 

می تواند لطمه وارد کند.
پاسبانیان تصریح کرد: ما باید سالن سینما را 
مخصوص نمایش فیلم بدانیم و اگر قرار است 
به سینما کمکی شود، باید نگاهی حرفه ای به 
آن وجود داشته باشد و نگاه حرفه ای معتقد 
اســت که ســینما با فیلم خوب باید تقویت 
شود. باید فیلم خوب اکران کرد و سینما را با 
حفظ شأن و جایگاهش از بحران نجات داد. 
اگر مســابقات تیم ملی ایران در جام جهانی 

را پخش کنیم و با فرض بر اینکه اســتقبال 
خوبی هم صــورت بگیرد وقتــی برنامه ای 
وجود ندارد دوباره فردای جام جهانی معضل 
همیشگی به سینما برمی گردد چراکه اقدامی 

کارساز و ریشه ای نکرده ایم.
او افزود: با این ایده ها باید از مســئولانی که 
نمایش مســابقات فوتبال را راهکاری برای 
نجات سینما می دانند بپرسیم که پس از جام 
جهانی احتمالاً قرار اســت سالن های سینما 
را به تالارهای عروسی تبدیل کنند و احیاناً 
مسابقات بسکتبال و والیبال را پخش کنند 
تا ســینماها به درآمدزایی برسند یا سینما 
برای نمایش فیلم ساخته شده است؟ من با 
ایده های اینچنین مخالفم و شــورای صنفی 
نمایش که باید برای ســینما تصمیم گیری 
کند اصلًا نباید چنین طرح ها و ایده هایی را 

مطرح کند.
پاســبانیان در پایان گفــت: اینکه به دلایل 
مختلف و تصمیمات نادرســت جلوی اکران 
فیلم هــای مخاطب پســند را می گیریم به 

سینما لطمه وارد می کند.
 از نظر من عملکرد غیر حرفه ای و اشــتباه 
شورای صنفی نمایش فعلی سینما را به این 
شرایط رســانده و اگر تصمیمات منطقی و 
درستی در شــورا گرفته شود قطعاً می توان 
به بهتر شــدن وضعیت امیدوار بود. به نظر 
من امروز اگر فیلمی مخاطب پســند اکران 
شود قطعاً مردم اســتقبال می کنند اما اگر 
نگاهی به ســینماها داشــته باشیم متوجه 
می شویم که فیلم های در حال اکران در حد 
تله فیلم هستند و مشخص است که این آثار 
نمی توانند جذابیتی برای مردم داشته باشند 
و کســی برای دیدنشان در ســینما هزینه 

نمی کند. 
تا زمانی که افراد ناکارآمد در شورای صنفی 
هستند برای سینما اتفاق خاصی رخ نخواهد 
داد و روزهــای بدتــری را در آینده تجربه 
خواهد کرد، ما بحران کرونا را پشــت ســر 
گذاشــتیم و ســینما به وضعیتی که امروز 
دچار اســت، گرفتار نشد. مشخص است که 
چند هفته ناآرامی کشــور نمی تواند دلیلی 
برای نابودی سینما باشــد و وضعیت امروز 
ارتباطــی با ناآرامی های اخیــر ندارد و تنها 
دلیــل این وضعیت تصمیمــات غلط وعدم 

اکران فیلم های مناسب است.

خوب و بد پخش مسابقات جام جهانی قطر روی پرده به روایت سینماداران 

فوتبال در شأن سینما نیست؟!

جشــنواره موســیقی نواحی، پانزدهمیــن دوره خود را با 
برگزاری ۲ نشســت پژوهشی در شــهر گرگان آغاز کرد و 
اجرای گروه های موســیقی نیز از بعداز ظهر روز گذشــته 
آغاز شد. بررسی اشتراکات موسیقایی ایران با حوزه آسیای 
میانه، نخســتین نشست پژوهشی این دوره از جشنواره بود 
و به عنوان آغازگــر این رویداد موســیقایی در دامنه های 

جنگل های زرد و سبز ناهارخوران برگزار شد.
هوشنگ جاوید پژوهشــگر موسیقی نواحی، کارشناس این 
نشســت بود اما پیش از صحبت های او، محمدعلی مرآتی 
دبیر پانزدهمین جشــنواره موسیقی نواحی، توضیح داد که 
این نشست ها، با نگاه به تجربه های موسیقایی در جغرافیای 
ایران فرهنگی و فراتر از مرزهای مرســوم سیاســی، برگزار 
می شود و گفتمان موسیقایی با توجه به سنت های فرهنگی 
در این بازه جغرافیایی انجام خواهد شد اما هوشنگ جاوید، 
در صحبت های خود به قدمت تاریخی ســازهای حماســی 
همچون ســنتور و سرنا اشاره کرد و گفت که این سازها در 
دوره حکومت ساســانیان در ایران، به بلوغ رسیده بود و به 

عنوان ساز رزم در میدان جنگ استفاده می شد.
او همچنین در بخش دیگری از صحبت های خود، به اجرای 
همخوانی یا کُرال اشاره کرد که یک سنت باستانی در ایران 
بوده و به نظر می رســد موســیقی کُر در کلیسا، برگرفته یا 
تحت تأثیر آوازهای زرتشــتیان ایران در معابدشــان باشد. 
سنت سقاخوانی، یکی دیگر از نشانه های قدمت موسیقایی 
در بخش آوازی اســت که جاوید به آن اشــاره کرد و گفت 
که این ســنت، هم اکنون نیز در مناطق مختلف کاشان به 

صورت چندصدایی اجرا می شــود که نشان از تأثیرگذاری 
انواع موسیقی ایرانی بر جغرافیای دیگر است.

این پژوهشــگر همچنین بــر این موضــوع تأکید کرد که 
ارتقای فرهنگی در یک کشــور زمانــی رخ می دهد که به 

بخش پژوهش توجه ویژه شود. 
هم اکنون در جای جای کشــور، نغمه های ناشناخته زیادی 
وجود دارد که با کمک پژوهشــگران و دلســوزان موسیقی 
نواحی می شود اینها را شناســایی کرد و بر غنای فرهنگی 

کشور افزود.
نشســت دوم روز نخست پانزدهمین جشــنواره موسیقی 
نواحی، به موضوع دوتار در آســیای میانه مربوط می شــد. 
به گزارش ایرنا، عبدالمجید رژیم دوتار نواز ایرانی است که 
بیش از چهار دهه در کشــور ترکمنستان به قصد آموزش، 

یادگیری و ترویج موسیقی ترکمنی، ساکن شده است.
 او در ابتــدای صحبت هایش این نظریــه را مطرح کرد که 
براســاس پژوهش هایش، ســاز دوتار قدمت پنج هزار ساله 
دارد و ســپس به ســیر تاریخــی این ســاز و تغییرات در 

ساختمان نیز اشاره کرد.
در دوره ای که تنگناها بر موســیقی ترکمن بالا گرفته بود، 
هنرمندان این عرصه، ســاز دوتارشان را بسیار کوچک تر از 
شکل فعلی آن می ســاختند تا بتوانند آن را در لباس خود 
مخفی کنند و از گزند مأموران حکومتی، دور باشــند اما به 
تعبیر یکی از بزرگان موسیقی ترکمن، زمانی که دوتار آزاد 

شد، اندازه و شکل دوتار نیز به سابق برگشت.
عبدالمجیــد رژیــم همچنین درباره آثاری که از گذشــته 
موســیقی ترکمــن باقــی مانــده، گفــت که بر اســاس 
پژوهش هایش، توانسته است ۴۳۸ آهنگ را که با ساز دوتار 
نواخته می شود شناسایی کند. این آهنگ ها، آثاری مردمی 

هستند و تعبیر خلق سازگاری را برای آنها به کار برد.
 ایــن نوازنــده ترکمــن، همچنین بیان کرد کــه به دلیل 
مهاجرت گســترده ترکمن ها در طول تاریخ، بســیاری از 
نغمه ها و دستاوردهای موسیقایی آنان به فراموشی سپرده 

شده است.
پانزدهمین جشــنواره ملی موسیقی نواحی ایران با حمایت 
دفتر موســیقی معاونت امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی توســط انجمن موسیقی ایران و همکاری اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان گلستان از روز گذشته آغاز 

شده و تا ۲۷ آبان ماه در گرگان ادامه دارد.

در نشست پژوهشی جشنواره موسیقی نواحی مطرح شد

دوتار ترکمن ها کوچک شد تا مخفی بماند!

رویداددریچه


